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Un acudit que sempre m’ha agra-
dat, tot i que ja no resulta gens 
actual, explica un viatge de qui 
havia estat president de la Gene-
ralitat de Catalunya, Jordi Pujol, 
fi ns a la Xina, realitzat a fi nals 
dels anys 80. En una recepció que 
li fa el president xinès, que llavors 
devia ser Jiang Zemin, en Pujol li 
comenta durant la conversa: “És 
que els catalans som sis milions!” 
“Ah si?”, li respon sense immu-
tar-se el líder xinès, “i a quin ho-
tel fan nit?” Cal apuntar que en 
aquella època, la població xinesa 
era d’uns 1.084 milions de perso-
nes. Les xifres actuals han variat 
un xic. Si bé Catalunya s’aproxi-
ma als 8 milions d’habitants, la 
Xina també frega els 1.500 mili-
ons, o el que seria el mateix, avui 
la població de Catalunya vindria 
a ser un 0,54 % de la població xi-
nesa.

L’acudit m’ajuda a recordar que 
la setmana passada el nombre de 
persones a la Terra va sobrepas-
sar els vuit mil milions. I que si 
els demògrafs no s’equivoquen, a 
fi nals d’aquest segle haurem arri-
bat als 10.500.000.000 milions. 
Arribats a aquest punt, em de-
mano si aquesta xifra em resulta 
més impressionat escrita en nú-
meros o refl ectida en lletres. Per 
intentar treure’n l’aigua clara, o si 
més no gaudir d’un altre punt de 
vista que em permeti fer-me una 
idea de com n’és de gran aquest 
número, he fet ús d’un simulador 
que he trobat a les xarxes. Aquest 
ens permet calcular quanta es-
tona tardaríem a comptar fi ns a 
8.000.000.000. Abans d’introdu-
ir les dades, l’algoritme et recorda 
que no es tarda el mateix a pro-
nunciar el número 1 que els dos 
milions set-cents quaranta-set 

mil quatre-cents vint-i-cinc, tot 
i ser dos números independents. 
Però sí que ens pot donar una 
idea del temps que ens portaria 
comptar tots els humans vius. 
Segons aquest simulador, i en el 
cas que ens hi dediquéssim dot-
ze hores diàries, sense fer cap dia 
de festa, tardaríem gairebé 2.130 
anys. Així, si l’esperança de vida 
d’una persona a Andorra és de 
84,5 anys, caldrien una mica més 
de vint-i-cinc vides per poder sa-
ludar tothom. Crec que ens dona 
una lleugera idea de com n’és de 
gran aquest número.

Però si aquestes xifres sem-
blen inabastables, en una confe-
rència pronunciada dins el cicle 
Transversals que s’ha portat a 
terme al Comú d’Escaldes, el 
doctor Stefano Mancuso, cone-
gut per les seves investigacions 
en el món de les plantes, ens va 
fer saber que els fongs pesen 
quatre vegades més que tota la 
vida animal, en la qual hi ha in-
closos els vuit mil milions d’hu-
mans, que només representa el 
0,7 % del pes de la matèria viva 
del planeta. Si m’ho permeten, 
tot i el perill que comporta fer 
comparacions, la vida humana 
vindria a representar, pel que fa a 
la resta del planeta, molt menys 
que la Catalunya de l’acudit res-
pecte a la Xina. Per sort el mateix 
Mancuso ens va recordar que la 
nostra era una espècie jove si la 
comparem amb la majoria de les 
que han proliferat per la Terra. 
I com acostuma a passar entre 
els joves, és probable que encara 
estiguem explorant els nostres 
límits. M’agradaria pensar que, 
ja que ens fem dir homo sapiens, 
sabrem trobar la manera d’enve-
llir.

Sabem prou bé que la pandèmia 
va colpejar especialment el sector 
turístic, l’hostaleria i restauració, 
però també el comerç andorrà, 
que pràcticament d’un dia per l’al-
tre va veure com tota l’activitat es 
paralitzava.

La Covid va arribar a Andorra 
en un moment en el qual tot just 
ens havíem començat a plantejar 
el debat sobre el futur del turisme 
a les nostres valls i vèiem a venir 
el perill de saturació que estaven 
vivint algunes destinacions.

Per això, durant els dos anys 
que el turisme s’ha mantingut 
sota mínims s’alimentava l’espe-
rança que les coses ja no tornarien 
a ser igual i que calia repensar el 
model turístic.

L’experiència d’aquest 2022, 
però, ens diu que no ha passat res 
d’això. Aquest estiu Andorra ha 
recuperat i fi ns i tot ha superat 
una mica el nombre de turistes i 
visitants que vam rebre durant 
l’estiu 2019. Els visitants han tor-
nat durant l’estiu i pels ponts del 
Pilar i de Tots Sants. Els turistes 
tornen a ser aquí i tenen la matei-
xa tipologia que tenien el 2019. 
Només ha canviat que tenen 
menys poder adquisitiu.

Que s’hagi recuperat el nom-
bre de visitants és una bona no-
tícia per a l’economia, i especial-
ment per a un sector que ha pogut 
sobreviure amb els mecanismes 
de suspensió temporal, subvenci-
onada pel Govern, dels contractes 
de treball.

Una bona notícia que s’ha de 
moderar. La pèrdua de competi-
tivitat dels preus dels carburants 
a Andorra ha fet que molts visi-
tants de proximitat s’hagin que-

dat a Foix o a la Seu d’Urgell, en 
lloc de pujar a Andorra, durant els 
mesos de setembre i octubre.

Es constata que la pandèmia 
va ser només un parèntesi que no 
ha servit pas per abordar cap dels 
reptes de futur que té el sector tu-
rístic i comercial andorrà. Tenim 
pendent el debat al voltant de 
quin model de turisme volem els 
pròxims anys.

D’altra banda, la recuperació 
dels mesos d’estiu ha posat sobre 
la taula una altra  problemàtica: la 

manca de treballadors qualifi cats 
per fer feines en el sector de l’hos-
taleria.

El Govern continua apostant 
per una línia continuista però no 
es planteja formar els treballadors 
que es necessiten i, a més, tanca 
els ulls sobre una gran evidència: 
tampoc s’ofereixen condicions 
prou atractives. Els sous baixos, la 
precarietat associada a la tempo-
ralitat i la manca alarmant d’ha-
bitatge a preu raonable continuen 
sent els punts febles del sector. I 
ni el Govern ni la patronal volen 
encarar les mesures que caldria.

Arribats a aquest punt, un cop 
constatat que som al mateix lloc 
que el 2019 i que no ha canviat 
res després de la pandèmia, cal 
reprendre amb urgència el debat 
allà on es va deixar i decidir cap on 
es vol anar. És veritat que ningú 
té una bola de vidre per saber què 
passarà en el futur pròxim i com 
afectarà el turisme tota la incer-
tesa que la invasió a Ucraïna està 
provocant en l’economia. Però 
avui sí que sabem que a la mínima 
que es recupera certa normalitat i 
estabilitat, la gent torna a viatjar i 
a visitar les seves destinacions fa-
vorites. I Andorra, sortosament, 
encara ho és.

Però el nostre sector turístic 
viu entre l’esperança que genera 
el retorn dels visitants i les inqui-
etuds internes. No hi ha un model 
homogeni que sigui defensat per 
tothom, i això només permet que 
afl orin dubtes i titubejos que po-
den posar en risc una de les fonts 
de riquesa més important que pot 
tenir el país.

Amb la indefi nició de model es 
disparen no només els dubtes del 
negoci, sinó també l’efi càcia de les 
mesures, més aviat pedaços, que 
pugui adoptar el ministeri de Tu-
risme.

Si l’opció és fomentar un turis-
me de qualitat, que contribueixi 
a reforçar la marca Andorra, que 
deixi diners i que no converteixi 
en un suplici la circulació viària, 
llavors tots els estaments públics 
hauran de remar en la mateixa di-
recció. Però de moment no és així.

No hi ha acord en el model i per 
això no sabem on anem. I els que 
regeixen la política turística no sa-
ben on ens volen portar.

Els que regeixen la 
política turística no 
saben cap on ens 
volen portar

El preu del carburant 
ha fet que molt 
turisme de proximitat 
s’hagi quedat a casa

Ara que som 8 milions

EL GONGPLAÇA DEL POBLE

El turisme es recupera...
...però res no ha canviat respecte del 2019
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